
בקב"ה במלא הדביקות ששום מצווה אחרת אין כמוה שהיא 
המצוות  אמנם  העיקר,  וזה  אדם  הבן  של  עצמה  האישיות 
חשובות מאד אך ת"ת כנגד כולם, זה הכנגד כולם - הדביקות 
בקב"ה ע"י הבנת התורה שגורם לאדם להבין דבר מתוך דבר, את 
כל הכוחות צריך להקדיש לזה,  וכל אחד לנפשו מוצא את הדרך 
יעשה  ואם  הוא מתעלה  בזה  לו  ובמה שמתאים  לו,  מה שמתאים 
החשיבות  וזה  יתעלה,  כ"כ  לא  הוא  אחר  למישהו  שמתאים  מה 

בהתאמה לעומק שלו.

היה  במצריים  שכתוב  פעם  הזכרתי  הנצי"ב  שאומר  מה  וזה 
בצד,  הפתח  צדדי  זה  המזוזות  המזוזות,  שתי  ועל  המשקוף  על 
והמשקוף זה החלק העליון, וכתוב בתורה ע"ז "ושמרת את החוקה 
"לך ולבניך עד עולם" והדין הוא הרי לא כן שהרי לא נהגו זה בפסח 

דורות?

התורה,  זה  והמשקוף  המצוות  זה  המזוזות  הנצי"ב  אומר 
מאליהם  שהוא  כיון  המזוזות  את  מחזיק  התורה  שהוא  והמשקוף 
והם מחוברים אליו כך הם יכולים לעמוד, כן הוא התורה מחזיקה 
את כל המצוות אם אין תורה חסר בכל המצוות, וזה הוא "לך ולבניך 
עד עולם" שהענין הזה שהתורה תהיה אצלכם מעל הכל ומחברת 

את כל המצוות ומזה כל הגדלות.

כתוב אצל מיתת בני אהרן, יצא אש מהקב"ה ולא מבואר בקרא 
ייתכן  איך  למקדש,  נכנסו  יין  שתויי  אומרים  חז"ל  חטאו,  במה 
הרי  זה  סופר  הכתב  אומר  יין,  שתויי  היו  כזו  בדרגה  שאנשים 
ד'  עבודת  לעשות  שרצו  כיון  יין  שתו  והם  המשכן,  בהקמת  היה 
החגים  ככל  אלא  שכרות,  חלילה  ולא  יין,  שתו  ולכך  בהתלהבות, 
"ושמחת לפני ד' אלוקיך" והחטא שבכ"ז היה בזה כיון שודאי שהיה 
צריך למשכן את ההתלהבות בעבודה, אך זה צריך להיות מהתורה 

ולא מן היין, וזה החטא.

וזה נוגע לכל הדורות לשמור על התורה כמו שצריך להגות בה 
בעיון דבר מתוך דבר.

ואח"כ  ארוכה,  רשימה  וכו'  בלבנו  ותן  בתפילה  אומרים  אנו 
"והאר ענינו בתורתך" מה נצרך לב' החלקים, וראשית מה שכתוב 
זה שייך ללב, אלא שאנו  והבנה מה  ותן בלבנו צריך לתורה שכל 
וזה עיקר הבקשה,  מבקשים ראשית שיהיה לנו רצון התלוי בלב, 
וממילא האר ענינו בתורתך מתוך האהבה נדע להבין בשכל, אומר 
האור החיים סודות התורה של ה"והאר עינינו" לא מדובר על נסתר 
כגחלים.  שהם  שדיברנו  כמו  להתעמק,  שמצריך  הנגלה  גם  אלא 
וכפרק שישי באבות שכל הלומד תורה לשמה מתגלים לו רזי תורה, 
מבאר האור החיים שבלימוד הנגלה שמגלים את הפשט האמיתי, 

ועי"ז זוכה להדבק לקב"ה, ובשטחיות לא מגיעים לזה.

אם יש תן בלבנו אם יש תשוקה ללמוד אז הבקשה היא רק של 
מילים "והאר עינינו בתורתך" שיפתח את ההבנה שלנו להבין את 

התורה, וכן "פתח ליבי בתורתך" רואים שהנצרך בעיקר הוא הלב.

יום יוצאת בת קול מהר חורב ואומרת אוי  כתוב שבכל  במשנה 
להם לבריות מעלבונה של תורה. מה זאת הבת קול הזו, אומר הרוח 
חיים, בהר סיני היה קול גדול, קולות וברקים, מה היה הקול הזה, 
סיני,  חורב מהר  זה מהר  תורה,  לנו על הגדלות של  גילה  זה  קול 
חורב זה יבש, זה היוצא מהיבש בלי תורה הכל יבש, וזה אומר שמי 
שלא זכה ללמוד הוא חורב יבש, ומי שזכה הוא יש לו את העולם 
תּוֹרָה!  שֶׁל  מֵעֶלְבּוֹנָהּ  לַבְּרִיּוֹת  לָהֶם  שאוֹי  כתוב  בהמשך  האמיתי, 
שֶׁכָּל מִי שֶׁאֵינוֹ עוֹסֵק בַּתּוֹרָה נִקְרָא נָזוּף, שֶׁנֶּאֱמַר )משלי יא, כב( "נֶזֶם 
זָהָב בְּאַף חֲזִיר וגו'  מה המשל ומה הנמשל כאן בדיוק, אלא הביאור 
הוא שכשיש לאדם נזם זהב יש לו אפשרות להשתמש בזה ליופי 
הוא  והנמשל  באשפה,  לחטט  בזה  משתמש  הוא  ליופי   ובמקום  
מוכשר  הוא  ואדם  שלו,  זהב  הנזם  שהם  והשכל  דעת  לו  יש  אדם 
וככל שהוא יותר מוכשר הנזם הוא יותר מוזהב, ומה הוא עושה עם 

זה הוא מתעסק בביזנעס ומפעיל את שכלו להבין ולחשבן 
בזה, זה דומה לנזם זהב באף חזיר, שהוא מחטט באשפתות, 

שבמקום לנצל את זה לתורה הוא מנצל את לאשפתות.

זה  את  לנצל  ובמקום  תורתך  למדע  חוננתנו  אתה  כתוב  הרי 
גאון  אדם  ואף  ההוא,  לביטוי  דומה  זה  בעוה"ז  מתעסק  הוא  לזה 
שמשקיע במדעים פולטיקאי גדול רופא גדול ממציא גדול, נו.. הוא 
הבלים,  הבל  תורה,  לא  זה  העוה"ז  לעניני  שלו  בגאונות  משתמש 
במקום להשקיע בתורה ומי שמשקיע בשכלו לתורה ע"ז דברו, ועל 

זה הבת קול יוצאת מהר סיני.

ויתיצבו בתחתית ההר, שכפה עליהם  אומרים על הפסוק  חז"ל 
הר כגיגית, אם יקבלו את התורה מוטב אם לא, שם תהא קבורתכם, 
עד כדי כך קבלו את התורה, השאלה שנשאלת הרי הם אמרו נעשה 
ונשמע הם כן קבלו את התורה, ומדוע כפה עליהם, שמשמע שהכל 
היה מכפיה, וגם חז"ל אומרים מכאן מודעה רבה לאורייתא,  שכלל 
ישראל בתקופות היותר מאוחרות שהם חטאו, ונענשו מן השמים, 
היה טענה הרי קיבלנו את התורה בכפיה מה רוצים מאתנו, מודעה 

רבה לאורייתא כתוב, איך מתבאר כל הענין הזה. 

המהר"ל והבית הלוי ועוד, זה שאה"נ הקב"ה לא כפה  מסבירים 
אותם לכלום, אלא הראה להם את הגדלות של התורה, הם ראו את 
המציאות בעיניים כ"כ היה ברור שבלי תורה האדם לא שווה כלום, 
כל הבריאה הבינו את ערך החיים, שהכל זה תורה, הכל זה עוה"ב 
וריק,  להבל  משתחוים  וריק,  אפס  כלום  לא  זה  הגשמיים  החיים 
ממילא, אם אחד נוסע ויש לידו תהום אז הוא פונה ימינה, משהו 
אומר לו תיזהר אתה יכול ליפול לשם, זה נקרא שיש לו בחירה?, 
אם  להחליט  צריך  והוא  בניסיון  עומד  אדם  שבן  נקרא  זה  בחירה 
הוא מקבל את זה או לא מקבל את זה, אבל שמה היתה ראיה כזאת 
ברורה של האמת של הבריאה, לא היתה ברירה אין חיים אחרים, זה 
נקרא כפה עליהם הר כגיגית שכביכול לא היתה להם בחירה, דרגה 
כזאת כאילו שאין בחירה, האי למה כתוב אח"כ מכאן מודעה רבה 
לאורייתא שהיה להם טענה, הרי קיבלו מרצון הרי נעשה ונשמע, 
אלא הטענה היתה שם היינו בדרגה גבוהה כזאת אז קיבלנו, אבל 
מה הקב"ה דורש מאתנו עברו אח"כ כבר עשרות שנים מאות שנים, 
במדרגה של הר סיני לא אחזנו בה הרבה זמן, ואת הדרגה הזאת לא 
קיבלנו, זאת היתה הטענה מודעה רבה לאורייתא, אבל שם זה היה 
בבחירה גמורה בהסכמה גמורה, זה הפשט כפה עליהם הר כגיגית.

וזה אומרת המשנה בכל יום ויום יוצאת בת קול וכו' אומר הרוח 
חיים זה הבת קול של היום אותה בהירות שזה התורה, זה הקולות 

וברקים.

תורה,  של  הגדלות  זה  מה  להבין  צריך  רצים,  ואנחנו  רצים  הם 
אדם צריך שיהיה ברור לו שזה המטרה שלו אשרי מי שלוקח ומבין 
את הדברים האלה שהוא עושה את העסק הכי טוב בעולם עם כל 
הנסיונות והבעיות, כמה צריך להתעורר בזה. וכמו שדיברנו שמי 
שעסוק בתורה ונדבק בקב"ה ולמרות כל הנסיונות אומר החת"ס 
מהנסיונות,  האלה  בדורות  ניצלים  ד'"  את  אוהבים  "הישכם  ע"י 
וזוכים לזה ע"י לימוד התורה בעיון בכל העמל הגדול כמו שאמרנו 
אורייתא וקוב"ה חד הוא ואז לי בינה, וכל אחד שלומד בתורה צריך 
להיות בשמחה שהוא זוכה לעבוד את הקב"ה בעבודה הכי גדולה 
ובמצוה הכי גדולה, וללמוד בעיון ולא לוותר נכון זה קשה באמת 
עיון התורה זה עמל התורה, להתעמק ולהבין את הדברים ובעז"ה 
נזכה אף לחנך את הילדים שיהיו אוהבי תורה ויראי שמים אכי"ר.

 להנחותם הדרך / המשך מעמ' קודם  

קו שיעורי רבינו מרן הגאב"ד שליט"א
ממוצש"ק, ימי שלישי, ימי רביעי וימי חמישי

03-74-70-557
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 המשא המרכזי של רבינו מרן הגאב"ד שליט"א 
 במעמד האדיר "להקהל" 

 במלאת שנתיים להסתלקותו של רבינו בעל הדרכי שמואל זיע"א
ברשות מרנן ורבנן גדולי ישראל שליט"א ובהשתתפות המוני ציבור בני התורה 

להתבונן בדמות דיוקנו

השבוע )תצוה( כתוב לגבי אהרן הכהן, שנשא את החושן  בפרשת 
"ונשא אהרן את משפט בני ישראל על ליבו לפני ה' תמיד", הוא נשא 
את כל כלל ישראל על ליבו - החושן לא היה חפץ בעלמא. וזה היה 
ישראל,  כלל  של  המשא  כל  את  שנשא  ומיוחד  יחיד  ישיבה,  הראש 
גזירות על ישראל - על הלב, לא רק בשכלו אלא גם בלבו תמיד, לפני 

ה'.

הוא היה כמעט היחידי שהבין איך לצאת למלחמה פה, מלחמה על 
השמד בענין הגיוס, והתווסף לזה גם החינוך, בפנחס הרי כתוב שהוא 

היה בשעתו היחידי שקינא את קנאת ד', היחידי 
שהבין באותה שעה מה לעשות.

לאלוקיו',  קינא  'אשר  נאמר  פנחס  על 
'לאלוקיו', הוא בתפיסה שלו, הוא השיג את 

האמת.

זה ברור שראש הישיבה קינא לאלוקיו, הוא 
הגיוס  על  הגזירות  על  המלחמה  בראש  יצא 
ועל הכל. בהפטרה כתוב 'וישסף שמואל את 
זה?!  בשביל  צריך  היה  אומץ  איזה  וגו',  אגג' 
יצא למלחמה, איזה  גם פה מרן רבי שמואל 
אומץ היה צריך בשביל זה?! נגד הממשלה! 
נגד החוק! נגד הכל! נגד המפלגות! נגד כולם! 

איזה גבורה עילאית?! אנחנו כעת לא אומרים 
הספד אחרי שנה, אך ללמוד מדרכיו צריך, ללמוד בכל החיים. זה לא 

שייך להספד, זה ברור. העיקר הוא ללמוד איך צריך לנהוג עכשיו.

עכשיו איך ללמוד, איך להתמסר ללימוד, איך לאהוב את  שמענו 
הלימוד, ואנחנו נדבר על צרכי הכלל מה שצריך עכשיו. עכשיו אחרי 
הבחירות עומד עוד הפעם על הפרק, החוק הנורא הזה, חוק של שמד 
הגיוס, להרוס את כל התורה. כבר הזכרנו שאמר לי הגאון הגדול ר' 
דוד סולוביצ'יק שאם כל הציבור היה עומד בתוקף, זה היה מתבטל 
כבר מזמן. אך לצערינו זה לא קרה, צריכים ללכת, לכל הפחות אנחנו, 

בדרך שהוא התווה לנו.

המפלגות הציעו כל מיני הצעות של מכסות ופשרות, וגם  מקודם 
ההצעה הזו, אם היתה מתבצעת היה הדבר מביא לשמד גמור אחרי 
כמה שנים. זה ברור, לא צריך לחזור על כל הפרטים. אך בינתיים זה 
נפל ג"כ, כי אין מכסות. כמו שהתברר הרי הכל היה שקר. נמצא שהם 

עומדים עכשיו מול שוקת שבורה. אין להם שום תירוץ, ומפלט.

אנחנו  לנו,  תשמע  לא  אם  להם.  לומר  יכולים  שהם  היחיד  הדבר 
יציע  נלך בדרך של הפלג הירושלמי. במצב הזה, שבוודאי השלטון 
פשרות קסומות כלפי חוץ, הם ישתפו פעולה, נעשה כך או כך. כמה 
צריכים להיות חזקים! בדיוק עכשיו זה הזמן, להיות חזקים מול כל 
לזוז.  מה  לנו  אין  להתפשר,  מה  לנו  אין  להיות.  שעלולים  הנסיונות 
אנחנו נמצאים בגשר צר מעל המים, אם אחד יזוז אפילו מעט, הוא 
נופל. אין על מה לוותר. אבל יהיו לחצים, וצריך לעמוד על המשמר. 
אנו צריכים שדמות ר' שמואל תהיה לנגד עינינו, אחד שלא וויתר ולא 
נכנע למצב, אלא הלך בדרך התורה וזה הכל. ובעזרת השם, בצורה 

כזאת נוכל לנצח.

היה כתוב שלא להצביע בבחירות  להבין את הענין. בעיתון  צריך 
כמסייע. נו,  כיון שזה כמסייע לעוברי עבירה. גם לא מאה אחוז, רק 

מסייע לעוברי עבירה. אך באמת מי שמצביע לבחירות הוא לא רק 
מסייע לעוברי עבירה, אלא הוא בעצמו עובר עבירה. אם אחד הולך 
למקום  מגיעים  איך  אותו  ושואל  רכב  ידו  על  ונעצר  בשבת  ברחוב 
לעוברי  מסייע  נקרא  זה  כך,  ואח"כ  כך  תסע  לו  עונה  והוא  פלוני, 
עבירה. אך אם ההוא אומר לו אני רואה שאתה מסתבך, אני אקח את 
הרכב שלי, אני אסע ואתה תסע אחרי, זה מסייע? זה עצם העבירה!. 
כל השיחות איתם, כל ההלך רוח הזה, שהכל בא בחשבון כאילו הם 
הידידים שלנו. זה הפרצה הכי גדולה שיש פה. מלבד זאת, עצם אי 
למדינה  ההצבעה  הציבור.  ותקיפות  חוזק  על  מראה  זה  ההצבעה, 
הכבוד  חשוב,  מאד  דבר  בעיניהם  נקרא  זה 
הלאומי זה הכי חשוב, ולהימנע מכל זה - זה 
כפופים  לא  אתכם,  צריכים  לא  שאנו  אומר 
היחיד  הדבר  זה  בכם.  מכירים  לא  אליכם 
לא  זה  להצביע  ללכת  פה.  להציל  שיכול 

מסייע לעוברי עבירה - זה עוברי עבירה. 

זה כל השיטה, לא להכיר בהם, לא להתייצב, 
לא צריך לדיחוי שלכם ולא צריך שום דבר. 
כי  פטור,  לקבל  הולך  לא  אחד  שאף  וכמובן 
להתייצב!  כמו  וזה  בהם  מכיר  הוא  גם  אז 
ועדת  שנקרא  פטור  יש  נפרץ,  זה  לאחרונה 
פטור  יש  דבר.  אותו  פטור,  גם  זה  התאמה, 
שאחד משחק שהוא לא נורמלי, הפטור של אי 
התאמה, אמנם הוא לא 'לא נורמלי', לא לוקח כדורים ולא בית חולים, 
אבל כן תמהוני, עצלן, טיפש, לא מתאים. זה גם פטור, מה זה חשוב?! 
ואם אתה בא ולוקח את זה, אתה גם מכיר בהם, מה ההבדל? לקבל 
פטור מותר ולקבל דיחוי אסור. יש הבדל ביניהם או שזה ליצנות?! 
זה להראות  כל המערכה  כך.  או  כך  לא הבעיה פה שהאיסור לקבל 
שאנחנו לא שואלים אתכם ולא מכירים בכם, אך אם רואים שאנחנו 
משקשקים, ככה זה כן וזה לא, אז הם יכולים לנצח אותנו. השלטונות 
כבר  שהשתחררו  כאלה  אפי'  חזקים,  כאלה  לא  "הם  עלינו:  יאמרו 
הזה,  הפטור  את  לקבל  פיתויים  מיני  כל  בפני  עומדים  ממאסר, 
משתדלים לקבל אותו, למה? כנראה הם מפחדים שעוד הפעם יהיה 
זה. מה אתם חושבים שהם  רואה את  כל המערכת  דבר!"  כזה  להם 
טיפשים?! רואים שהציבור הזה לא חזק, זה יכול להרוס הכל. צריך 
לשנות את זה, זו היתה טעות, ויש להתחזק בענין הזה. כל הענין הזה 
לא,  ואם  יועיל.  זה  חזקים,  שאנו  יראו  אם  פשרות.  של  התחלה  זה 

יצליחו להובילנו לצבא.

וכמובן שהשיטה היא רק בצורה כזאת של הפגנות סוערות, עם כל 
- סליחה שאני אומר - המכות שמקבלים שם, כל הבואש, זה ממש 
יותר  גרוע. הוויתורים  יותר  זה  זה לא סימפטי, אבל שמד  נעים,  לא 

גרועים.

שכר  איזה  יודע  מי  בהפגנות.  שהשתתפו  אלה  כל  זאת,  מלבד 
עצום יש להם! הרי הצבא מסביר למה המכסות נכשלו, למה לא באו 
לצבא? בגלל ההפגנות! זה גרם לכל הבחורים להבין שזה דבר שלילי, 

ההפגנות מנעו גיוס המוני למכסות.

הרי אם אחד היה צריך לנסוע עד אשקלון, להשפיע על איזה בחור 
שלא ילך לצבא. טירחה גדולה וספק אם יצליח. אך בהפגנה, זה מונע 
את  לעשות  צריך  כמה  נו!  זה,  את  אומרים  עצמם  והם  ודאי,  באופן 
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זה, בכל פעם עוד ועוד, ולא בכל פעם למצוא לזה תירוצים 
מתחת לאדמה, למה לא להפגין.

להם  יש  עובדים,  הזמן  כל  הם  המשמר,  על  לעמוד  ועלינו 
צוותות שלמים שעובדים. גם בגיוס בנות, החמירו את כל הנהלים 
להשפיע  לראיונות,  לבנות  לקרוא  מנסים  הם  מכשילים,  הם  שם. 
ליקווד  ישיבת  מראש  התפרסם,  לאחרונה  אותם.  ולהכשיל  עליהם 
קוטלר  אהרן  ר'  זקנו  שפסק  מה  שהביא  קוטלר,  מלכיאל  ר'  הגאון 
זצ"ל, שבת שתיכנס ללשכת הגיוס זה ביהרג ואל יעבור. אם עוברים 
את ההתחלה מי יודע לאן מגיעים, זה כבר יהרג ואל יעבור. כמו שר' 
שמואל הביא באחת הדרשות שלו, שר' יהושע מקוטנא, שהיה גדול 
כאלו  שהיו  מאחר  פסק,  הוא  הגיוס,  על  גזירות  כשהיו  בפולין  הדור 
יעבור.  ואל  ביהרג  גם  שזה  פרוטקציות,  ע"י  פטור  לעשות  שיכלו 
הבחור הזה שיושב בכלא היום. גמליאל. הוא אמר, כמה שלחצו עליו 
שיעשה את הפטורים האלה, אך הוא היה נוכח בדרשה הזו של הראש 
ישיבה, ושמע את זה, וזה נכנס לו לראש, והוא קיבל את זה, והתעקש 
לא לעשות את זה. אמרו לו בבית הכלא בא תיכנס תעשה את זה ולא 

הסכים. תחתום שאתה לא רוצה - הוא חתם.

מבינים.  לא  הרבה  מבין,  צעיר  שבחור  מה 
הראש  את  שמע  הוא  הדרך.  זו  המלחמה 
תיתי  מהיכי  הזה,  הפסק  את  אומר  הישיבה 
שבת  אהרן  ר'  אמר  הדרך,  באותה  שישתנה. 
יהרג ואל יעבור, הם מכניסים  וזה  לא תיכנס 
מיני  בכל  הבנות  את  ומשכנעים  לשם  אותם 
את  לשמור  שאפשר  והבטחות,  פיתויים 

התורה פה והכל בסדר. 

יעשו  לא  לי  שחושבים,  ישיבות  ראשי  יש 
יש קשר עם  ולי  יש קשר עם דרעי  לי  כלום, 
עם  קשרים.  לי  יש  כבר,  אסתדר  אני  גפני. 
ראש ועדת הכספים, וראש זה וכו'. שום דבר! 

מרדכי הצדיק שלח לאסתר שתלך לאחשורוש להגיד. היא התחילה 
לומר, שכל אחד יודע שמי שבא לשם הורגים אותו. הוא ראה שהיא 
מפקפקת. חשב מרדכי, מה היא מפקפקת, הרי היא חלק מהיהודים, 
ורוצים להרוג את כל היהודים, אולי היא חושבת שכיון שיש לה קשרים 
ופרוטקציות ויותר מזה הרי היא המלכה. וכי למלכה יעשו משהו? מה 
הוא אמר לה "אל תדמי בנפשך להמלט בית המלך מכל היהודים" יש 
כל  אחרת,  בדרך  ינצלו  ואחרים  יהרגו,  אביך  ובית  אותך  דמיון?!  לך 
וכדומה שוגים  וקשרים  ע"י פרוטקציות  ינצלו  אלה שחושבים שהם 

בדמיונות.

הנה במגילה כתוב "ויאמרו עבדי המלך למרדכי, עד מתי אתה עובר 
את מצוות המלך", ידוע שהמלך זה הקדוש ברוך הוא, במדרש כתוב 
את  עובר  אתה  'מדוע  לו,  אמרו  והם  ישראל,  זקני  זה  המלך'  'עבדי 
מצוות המלך', והוא היחידי שיצא לבד למלחמה, וכן מרן רבי שמואל 
יצא יחידי, ואח"כ הצטרפו אליו עוד. כן ודאי, עם כל התנופה והעוז. מי 

יודע עוד איזה מלחמה מחכה לנו.

מדוע קוראים לימים האלה פורים? בחנוכה הוא חנוכת המזבח חנו 
כ"ה אך בפורים נאמר 'על שם הפור', שהמן עשה גורל משום שרצה 
לדעת מתי להרוג את היהודים, ועשה גורל, ועל כן קוראים לחג הזה 
'חג הגורל', ומדוע הגורל כל כך משמעותי בכדי לקרוא לחג על שמו, 
ואם לא היה גורל הוא לא היה הורג? וכי כל החג הזה הוא על הגורל?.

הוא שהגורל היה תחילת הנס, זה היה עוד קודם ה'בלילה  התירוץ 
של  ההתחלה  היה  וזה  הנס,  התחלת  שהוא  המלך'  שנת  נדדה  ההוא 
לאחר  שלימה  שנה  כמעט  שהוא  לאדר  יצא  הגורל  שהרי  ההתחלה, 
הגורל, וזוהי ההשגחה שכל כלל ישראל יתחזק, שהבינו ו'קיימו וקבלו 
היהודים' עד אז זה היה 'כפה עליהם הר כגיגית', ועכשיו זה היה מרצון, 

קבלת התורה מחדש.

התכוננו כל השנה הזו, והגורל הזה הוא שגרם לגילוי 
אמונה של המתן תורה החדש, על ה'נעשה ונשמע' מחדש. הקדוש 

לפני  התחילו  הללו  החוקים  כך,  עכשיו  גם  לנו  עושה  הוא  ברוך 
כמה שנים, וזה נמשך עוד בחירות ועוד בחירות, צריכים להתכונן 

לעשות תשובה, להיות חזקים לדבר הזה של מסירות נפש.

צריך  כמה  החינוך,  על  המלחמה  את  יש  הזאת,  מהמלחמה  וחוץ 
להתחזק בזה לחזק את המנהלים ולעזור להם, וחלילה לא להכניס כל 
מיני רוחות חדשות, יש רוח שצריך לחנך בנוסח 'לא פחות ולא יותר'. 
טוב, מי שרוצה שיעשה כרצונו. אבל הלא אנחנו מדברים עכשיו מה 
ר' שמואל לימד אותנו. ר' שמואל אמר "מה שיותר", מה שיותר יהדות 
יוסף הצדיק,  דיוקנו.  צריך להסתכל על דמות  יודע,  כל אחד  ותורה. 
ראה דמות דיוקנו, וכשהיה לו שאלה מה לעשות, זה ענה לו! הוא ראה 
את דמות דיוקנו של אביו, הוא כבר ידע מה לעשות, כי הוא חשב מה 

אבא שלי היה עושה במקרה כזה.

צריך לחשוב, אנחנו הכרנו את ר' שמואל. כל דבר צריך לחשוב מה 
ר' שמואל היה אומר על זה, מה ר' שמואל היה אומר על ההגדרה של 
יודע  כל אחד  חינוך?  זה  יותר"  ולא  "לא פחות 
ויותר",  יותר  שיותר  "מה  היה  שמואל  שר' 

והלוואי שכך נוכל לעמוד. 

החינוך  גזרת  שהיא  הזו  מהמערכה  חוץ 
אך  זה,  על  לדבר  מה  הרבה  ויש  הילדים,  של 
אין עכשיו זמן, קיימת מערכה של גזרות על 
שנקראת  המלכודת  המבוגרים  של  החינוך 
יודע?  מי  יעשו אקדמיות,  אקדמיה. מפתים!, 
בחינם,  יעשו  מליארדים,  מליונים,  משקיעים 
לחוד,  גברים  הקודש,  טהרת  על  יעשו  עוד 
נשים לחוד, אקדמיות ללמוד בשביל מורות, 
ומשכורות,  תוארים  בשביל  מלמדים,  בשביל 
ניסיון  הרבה  להם  יש  לקלקל,  בשביל  והכל 
בזה, כל מה שלומדים שם מלא קרירות לקלקל את הבן אדם. בעבור 
צריך  כמה  זרות?  העבודות  של  הרעיונות  כל  את  לקבל  חיים,  זה 

להילחם על זה.

לא לשמוע אף אחד, רק לאחוז ולראות דמות דיוקנו של ר' שמואל 
כבר יודעים איך להתנהג. יש פיתויים, שלצורך הפרנסה, יותר ללמוד 
באקדמיה וכו' וכו', 'מה הועילה בכל קנייניה אם רעה בעיני אדוניה' 
כך אומר השערי תשובה, מקלקלים בזה את האמונה בכל הלימודים 
פה  יש  בתוקף.  לעמוד  צריך  שם.  שיש  מה  וכל  השתלמויות  האלה, 

מלחמות בכל החזיתות. 

חדשה  מפלגה  שיסדו  שמענו  וקרירות.  רפיון  נעשה  כמה  עד 
שכלל  להגיד  בשביל  זה  הציונות  כל  הציוני,  בקונגרס  שתשתתף 
ישראל הוא ככל האומות, ושארץ ישראל זה לא ארץ הקודש, מדינה 
ככל המדינות כצרפת ואנגליה, ככל העמים בית ישראל – זה כל הענין, 
שם  להצביע  לשם,  להצטרף  הולכים  שחרדים  הדעת  על  יעלה  איך 

ולהיות נציגים שם, וכולם יושבים בשקט?

אם כולם שותקים ואדישים, זה מראה על קרירות כללית, לא סתם. 
האלה  בימים  להתחזק  צריך  כמה  צועקים.  היו  חמימות,  היתה  אם 
כתוב  מלך  על  שמים.  יראת  זה  מה  להתעמק  שמים.  ויראת  בתורה 
זה מסוכן, הוא נפגש עם כל  שהוא החזיק ספר תורה כל הזמן, מלך 
מיני מלכים אחרים, זה מסוכן. היום לכל אחד מסוכן, כמו המלך של 

פעם, ולכן צריך להתחזק בספרי מוסר.

היום,  שיש  האוירה  כל  עם  היום,  שיש  התקשורת  כל  עם 
עם כל הכלים הפסולים. הרבה חרדים לוקחים גם את הכלים 
עם  לפעמים  הגהנום.  לעומק  משם  להגיע  אפשר  הפסולים, 
הכשר של רבנים לפעמים בלי. אפי' עם הכשר של רבנים,  יש 
הרבה תקלות, והמלך צריך להזהר כל כך, והיום כל אחד צריך 
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ההתמודדות בשעת סכנה - תורה
ועד רבינו הגאב"ד שליט"א במעונו אור ליום ו' כ"ד אדר תש"פ

 כתוב בפרשת מטות במלחמת מדין "אלף למטה אלף למטה וגו' 
שתים עשרה אלף חלוצי צבא" אומר המדרש "אלף למטה אלף למטה" 
הרי אלפיים לכל שבט, א"כ איך התורה אומרת רק שתים עשרה חלוצי 
צבא, אלא אלף אחד הוא יוצאי צבא נלחמים, האלף השני אנשי השירות 
לדאוג לצרכי הלוחמים שצריך כנגדם אותו מספר, והיה עוד אלף שלישי 
את  רק  מונה  והתורה  ותפילה,  לתורה  שמיוחדים  אנשים  היו  שהם 

השתיים עשרה אלף חלוצי צבא שהם מיוחדים לתורה ותפילה.

היה מלחמת מדין מלחמה ממש,  זה  רואים מפה שהרי  שאנחנו  מה 
היה מקום לומר כמה שיותר לוחמים יותר טוב, אך לא, התורה מדגישה 
את העיקר ששליש מהצבא היה בשביל תורה ותפילה, שליש!! רואים 
שכשנמצאים במקום סכנה התורה צריכה להישאר, אחרת חלילה זה לא 
יצליח, וכמו שכתוב על הפסוק "עומדות היו רגלינו בשערייך ירושלים" 
מראה  התורה  וכו',  והצלחנו  רגלינו  עמדו  והתפילה  התורה  שבזכות   –
את הגישה והדרך, וכמובן שלפי"ז עכשיו במגיפה שיש היום ודאי, אם 
ודאי  מלחמה,  ממש  לא  שזה  כזה  במצב  כ"ש  זה  את  עושים  במלחמה 
צריך להשאיר את הישיבות ואת הת"ת להשאיר אותם והלוואי שהיינו 
שהם  הדברים  שכל  רואים  שאנו  ובפרט  פחות...  הרבה  אנחנו  שליש 
חיוניים להם הצבא והספורט וכדו', הם מבינים שא"א לשתק את זה, אך 
על תורה לצערינו הם לא מאמינים בזה אך אנחנו צריכים להמשיך כך 

צריך להיות.

הראו לי חתם סופר בדרוש הספד לפרשת עקב בספר דברים הוא אמר 
שם על כמה ת"ח שחששו באותו הזמן מלחמות ומגיפות, הוא מאשים 
ואומר, כל זמן שיש ישיבות בעולם אע"פ שהציידים רוצים תמיד )אלה 
שרוצים להרוס את הישיבות( ואין רגע בלא פגע מ"מ זכות התורה מגן 
אבל עתה הלביש את עצמו כשועל וכו', כאן הוא מביא את המשל על 
שהם  ראה  כשהוא  לכם,  יעזור  ואני  תצאו  בואו  לדגים  שאמר  השועל 
ליבשה  באו  להם  אמר  הדייגים,  מפני  למקום  ממקום  בפחד  שטים 
ואשמור עליכם, ענו לו עליך אומרים פיקח בחיות שוטה שבעולם, אם 
במקום חיותינו מצטערים כ"ש שביבשה אנחנו נמות, עכ"פ הוא מדמה 
את הציידים הללו לשועל, ועתה הלביש את עצמו לשועל לייעץ לטוב 
–שהוא אומר לסגור את הישיבות וכו' כאילו בא לייעץ לטוב, כי אם יבוא 
דג  כמו  זה  ישיבות  בלי  כי  ביבשה,  יגן  מי  אז,  שהיו  ומלחמות  המגיפה 
ביבשה, הדגים חיים במי הים והיהודי במימי התורה, והנה עצת השועל 
הזה המתנכר להטיב הוא יותר רע ומר מהציידים הרעים כשאנו במים 

)לשון החת"ס(.

שצריך  אומר  הבריאות  שמשרד  מה  בידינו  העולה  למעשה  הלכה 
חשבון  על  לא  אבל  לשמור,  צריך  והבריאות  ההיגיינה  חוקי  לשמור, 
מהחת"ס.  וגם  מדין  ממלחמת  גם  פה,  רואים  שאנחנו  מה  זה  התורה, 
אמנם מלבד תורה כן צריך לשמור, נכון שזה יעזור לעקור את המחלה 
אך לא ע"ח התורה, כי תמיד את התורה צריך שיהיה אחוז מסויים ועוד 

לא הגענו לשליש.

כנגד זה צריך להתחזק, דבר ראשון שכמעט ברור לי שהמדינה תחזק 
מאד בתקופה זו את הענין הזה להראות לכולם בעיקר לחרדים שטוב 
שיש מדינה ודואגים להם וכו' וכו', צריך מאד להתחזק בענין הזה, אח"כ 
גיוס בלי שום רחמנות, אל תחשבו שמה  יתחילו חוק  יגמר, הם  כשזה 
שיש עכשיו כאילו אחוות אחים כזו כולם אחים לצרה, לא אף אחד לא 
מתכוון לזה, אח"כ הם ירצו לגייס, צריך מלכתחילה להתכונן ולהבין עם 
מי יש לנו עסק, אמנם צריך לשמור על החוקים והכללים , כמו שגם את 

חוקי תנועה אנו שומרים.

 - במואב  נקמה  את  עשו  לא  מדוע  שואל  המדרש  מדין,  במלחמת 
בבלק, הרי במדין היתה נקמה על חטא של עצת בלעם, וא"כ אף מואב 

שרצו להרוג את ישראל מדוע שתקו ולא עשו בהם נקמה, אלא אומר 
המדרש גדול המחטיאו יותר מההורגו, אל תצר את מואב ואל תתגר בם 

מלחמה כיון שיותר חמור זה המחטיאו.

לחסל  שרוצים  מואב,  בבחינת  בארץ  נמצאים  אנחנו  להתחזק  צריך 
את התורה, לומר שבגלל הגיוס זה המחלה איני יכול לומר. אבל ודאי 
שישתמשו בזה לענין הגיוס, ולכן צריכים להתחזק ולדעת שיש פה אויב, 

שלא יחשבו שהם דואגים לנו וכו', הכל זה בשביל להראות את כוחם.

ובעיקר להתחזק, כיון שמצב זה ודאי יביא לביטול תורה ועוד מעט בין 
הזמנים שיהיה עוד יותר ביטול תורה, "אוי להם לבריות מעלבונה של 
תורה" – צריכים לחשוב אחרי כל הבעיות שיש היום, יש כאלה שיושבים 
בבידוד, או שישבו, או שיהיה עוצר, או הדומה לזה, כשיושבים בבית - 
אנחנו שיש לנו תורה ואמונה ותפילה אנחנו צריכים להיות מאושרים לא 

להתייחס לכל השטויות הללו כמפריע.

כתוב במשנה "אוי להם לבריות מעלבונה של תורה" אחד הפירושים 
בזה, שהבריות צועקות אוי לא טוב להם פה, לא טוב להם שם, אחד שיש 
לו תורה לא כואב בכלל הוא לא מרגיש בכלל את הצער, ה"אוי להם" 

לבריות זה מחמת שאין תורה.

כתוב בתחילת המשנה באבות בכל יום ויום יוצאת בת קול מהר חורב 
וכו', ר' חיים מוואלוז'ין אומר למה נקרא שמה חורב ולא הר סיני, שמשם 
ירדה חורבה לאומות העולם שמי שאין לו תורה הוא חי בחורבן, כי מי 
שאין לו תורה אין לו בשביל מה לחיות, דבר שני לשון חרבה שאין כלום 

בחיים מלבד תורה.

ומבאר רבי חיים מוואלוז'ין, מה זה "בת קול" כתוב שבמעמד הר סיני 
עליהם  שכפה  כתוב  ומאידך  ונשמע,  נעשה  והיה  וברקים  קולות  היה 
כפה  ומאידך  מרצון  שקבלו  שנראה  זה  סותר  זה  לכאורה  כגיגית,  הר 
וקבלו הדר קבלו באהבה  קיימו  עליהם, אלא שבימי אחשוורוש כתוב 
בימי אחשוורוש, ולכאורה זה סותר את השבח של נעשה ונשמע שאמרו 

ישראל שמשמע שכבר במעמד הר סיני קבלו מאהבה.

סיני  בהר  שהיו  שהקולות  הוא  שהפשט  ועוד  המהר"ל  אומרים 
בלי  שחיים  לכולם  ברור  היה  ברור,  ראה  אחד  כל  סיני,  בהר  וההשגות 
את  לקבל  אלא  ברירה  להם  היה  לא  וממילא  כלום,  שווים  לא  תורה 
התורה, מי שרואה תהום הוא יכנס לתהום? הוא ודאי ילך הצידה! זה היה 
בהר סיני ולזה קוראים 'כפה עליהם הר כגיגית' כיון שראו שבלי תורה זה 

חורבן וחרבה.

ומה שהיה בימי מרדכי ואסתר שקיימו וקבלו היהודים, שם כבר לא 
כמו  הכל  היא  שהתורה  ברור  היה  ולא  גלות  היה  זה  כזו,  בהירות  היה 
ברור,  די  היה  לא  עדין  אך  ברור  יותר  היה  אז  אמנם  ברור,  לא  שהיום 
ואעפ"כ קבלוה, למרות הערפל וחוסר הבהירות, זה נחשב שקבלו את 
זה יותר מבחירה, בכזו אי בהירות, וזה השתנה במתן תורה השני, כתוב 
מכאן מודעא רבה לאורייתא, שכלל ישראל אומר שקבלנו את התורה 
בכפיה דהיינו שמה שאז קיבלנו כי היינו ברמה גבוהה אך לא בחיי היום 
יום שאנחנו לא מדרגה כזו, אך בזמן אחשוורוש, שהדר קבלוה ואז היו 
בדרגה הרבה יותר נחותה וזה ודאי מחייב אותם ואין את התירוצים שהיו 

קודם.

צריך לעבוד ע"ז זה לא כ"כ פשוט, שם היה קול גדול, היום אי"ז קול, 
זה 'בת קול' זה מעין זה יותר קטן באיכות, שהרי המציאות הזו 
נשארה שבלי תורה אין כלום, וע"ז אותה בת קול אומרת ש'אוי 

להם לבריות מעלבונה של תורה'.

כתוב שמי שאינו עוסק בתורה נקרא 'נזוף' ועוד כמה ביטויים 
ובמקום  לאדם,  שיש  השכל  זה  הנזם  חזיר',  באף  זהב  'נזם 
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